
 

 

 

Folketingets Sundhedsudvalg har den 21. september 2021 stillet følgende spørgsmål 

nr. 1679 (Alm. del) til sundhedsministeren, som hermed besvares.  Spørgsmålet er 

stillet efter ønske fra Kirsten Normann Andersen (SF). 

 

Spørgsmål nr. 1679:  

”Hvad er ministerens kommentar til, at der angiveligt lukkes sengepladser på sygehu-

sene, jf. f.eks. artiklen ”AUH tvunget til at lukke sengepladser: ”Det er vildt mange”” i 

BT 17/9-21, og kan ministeren i den forbindelse især svare på: 

– Om man de seneste 5 år har uddannet for få sygeplejersker? 

– Om man over tid har mistet andre faggrupper, som kunne fungere som hjæl-

pepersonale på sygehusene, især social- og sundhedsassistenter? 

– Om sygeplejestrejken henover sommeren har været med til at lukke senge-

pladser? 

– Om corona-epidemien og de dermed forbundne udskudte behandlinger har 

været med til at lukke sengepladser? ” 

 

Svar: 

Jeg anerkender fuldt ud, at vi står over for en kæmpe udfordring i sundhedsvæsenet, 

der skyldes en lang række forhold i og omkring sundhedsvæsenet de seneste år, her-

under senest især relateret til coronakrisen og den efterfølgende sygeplejerskekon-

flikt. Løsningen skal derfor også findes i en række forskelligartede tiltag med inddra-

gelse af de relevante aktører, personalegrupper mv. 

 

Vedr. uddannelse af sygeplejersker de seneste 5 år 

På sygeplejerskeuddannelsen er dimensioneringen af antallet af pladser blevet hævet 

løbende, og både tilgang og antal dimittender er tilsvarende steget. Tabel 1 viser, at 

antallet, der fuldfører sygeplejerskeuddannelsen, er steget fra 2016 til 2020.  Det gør 

sig ligeledes gældende for antallet af optagne på sygeplejerskeuddannelsen, jf. tabel 

2. Ligeledes peger en mekanisk fremskrivning af udbuddet af beskæftigede sygeple-

jersker på, at udbuddet vil kunne stige med 3.700 personer frem mod 2025 (Task 

force om social- og sundhedsmedarbejdere på baggrund af data fra Danmarks Stati-

stik, Veje til flere hænder, Maj 2020).  

 

 Tabel 1 

Antal fuldførte på sygeplejerskeruddannelsen, 2016-2020 

  2016 2017 2018 2019 2020 

Sygeplejerske, prof.bach 2.528 2.555 2.598 2.546 2.635 

 

 

       Kilde: Uddannelses- og Forskningsministeriet (UFM)  
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Side 2 

 

 Tabel 2 

Antal optagede på sygeplejerskeruddannelsen, 2017-2020 

  2016 2017 2018 2019 2020 

Sygeplejerske, prof.bach 3.757 3.770 4.034 4.259 4.112 

 

 

       

 

Kilde: Uddannelses- og Forskningsministeriet (UFM)  

 

Vedr. faggrupper, som kunne fungere som hjælpepersonale på sygehusene 

Ministeriet har til brug for besvarelsen af denne del af spørgsmålet indhentet bidrag 

fra Danske Regioner, som oplyser følgende:  

 

”Danske Regioner har trukket tal fra Kommunernes og Regionernes Løndatakontor 

for antallet af plejepersonale på offentlige hospitaler for perioden 2016-2020. Tallene 

i nedenstående tabel 3 viser, at antallet af plejepersonale har været stort set uæn-

dret i perioden.” 

 

 Tabel 3 

Plejepersonale (opgjort som fuldtidsbeskæftigede) på offentlige hospitaler for perioden 2016-2020 

Plejepersonale 2016 2017 2018 2019 2020 

Beskæftigelsesvejledere 6 5 4 4 4 

Plejere- og plejehjemsassistenter 245 201 177 153 138 

Social- og sundhedsasistenter 5.912 5.858 5.897 5.945 6.031 

Social- og sundhedshjælpere 27 29 30 34 49 

Øvrigt plejepersonale 321 361 401 445 687 

Sygehjælpere 461 395 329 286 247 

Plejerpersonale i alt 6.971 6.849 6.838. 6.868 7.155 
 

 

      
 Kilde: eSundhed, baseret på tal fra Kommunernes og Regionernes Løndatakontor opgjort i antal 

fuldtidsbeskæftigede 

 

 

Jeg kan henholde mig til Danske Regioners oplysninger.  

 

Vedr. sygeplejerskestrejke og lukning af sengepladser 

Ministeriet har til brug for besvarelsen af denne del af spørgsmålet indhentet bidrag 

fra Danske Regioner, som oplyser følgende:  

 

”Som en normal del af sygehusplanlægningen sker der løbende en regulering af sen-

gepladserne, hvilket bl.a. er et udtryk for belastningen på de enkelte afdelinger. Efter 

afslutningen af sygeplejerskestrejken har regionerne på forskellig vis reguleret antal-

let af sengepladser på hospitalerne. Der er således en del ferieafvikling for sygeplejer-

skerne efter den normale sommerferieperiode, ligesom der i flere regioner er rekrut-

teringsvanskeligheder. Dette har betydet en regulering af antallet af sengepladser. De 

fleste regioner oplyser, at de har måtte reducere antallet af sengepladser fra uge 32 i 

2021 sammenlignet med samme periode i 2019.” 

 

Jeg kan henholde mig til Danske Regioners oplysninger.  

 

Vedr. corona-epidemi og lukning af sengepladser 



 

Side 3 

Ministeriet har til brug for besvarelsen af denne del af spørgsmålet indhentet bidrag 

fra Danske Regioner, som oplyser følgende:  

 

”Regionerne har generelt ikke lukket sengepladser for at afvikle udskudt behandling. 

Der har dog i perioder været lukket sengepladser for at sikre et antal senge til Covid-

patienter.” 

 

Jeg kan henholde mig til Danske Regioners oplysninger.  

 

Endvidere, kan jeg henvise til bevarelse af SUU alm. del spm. 658 oversendt til Folke-

tinget d. 22. juni 2020 vedrørende udvikling i antallet af sengepladser.  

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

 

 

Magnus Heunicke      /      Josephine Maffait Hansen 
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